
відповідне рішення. Слід звернути
увагу на те, що у випадку, коли не
всі пайовики подадуть відповідні
заяви, то пасовище має створюва�
тися за рахунок тих паїв, які пере�
ходять у комунальну власність за
заявами громадян.

При цьому рада має замовити
проект землеустрою щодо відведен�
ня земельної ділянки для її фор�
мування та реєстрації в державно�
му земельному кадастрі, а також
реєстрації права комунальної влас�
ності в державному реєстрі прав. 

ПОРАДИ — РАДАМ
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Н а землях колективної влас�
ності, тобто на тих землях, які

свого часу були передані у колективну
власність та розпайовані між громадя�
нами, зазначеними в державному акті
на право колективної власності, може
бути створене громадське пасовище. 

Свого часу на підтвердження прав
цих громадян на земельний пай їм
були видані відповідні сертифікати.
Оскільки паюванню підлягали сіль�
ськогосподарські угіддя, то і до складу
земельного паю могли входити різні
угіддя — рілля, багаторічні насаджен�
ня, сіножаті, пасовища та перелоги.
Виділення земельної частки паю в на�
турі та видача державних актів на пра�
во власності на земельну ділянку (з
2013 — свідоцтва про право на влас�
ність) здійснювалося по різних угіддях
окремо. В більшості виділення земель�
ного паю в натурі (на місцевості) від�
булося лише на ріллі, інші угіддя в на�
турі могли не виділятися. Допоки паї не
виділені у натурі (на місцевості) і незва�
жаючи не те, що КСП вже не існує, —
землі колишнього КСП, у тому числі і
землі, на яких ці паї знаходяться, пере�
бувають у колективній власності. 

Питання створення громадського
пасовища за рахунок земель, що пере�
бувають у колективній власності гро�
мадян, здійснюється за рішенням за�
гальних зборів пайовиків.

Разом з тим, рішення про передачу
свого паю (сіножаті) до земель кому�
нальної власності з метою створення
громадського пасовища приймається
особисто кожним пайовиком. Тобто
кожен особисто має подати заяву про
передачу в комунальну власність свого
паю з метою створення громадського
пасовища. 

Місцева рада, погоджуючись із про�
позицією пайовиків щодо створення
громадського пасовища за рахунок зе�
мель колективної власності приймає

Звертаємо увагу, що:

– при створенні громадського па�
совища замовляється лише один
проект землеустрою на всю тери�
торію, що відповідатиме земель�
ним часткам (паям), які переда�
дуть у комунальну власність
пайовики;

– реєстрація земельної ділянки та
реєстрація права комунальної
власності у Державному земель�
ному кадастрі та Державному
реєстрі прав здійснюється без�
коштовно;

– звертатися до органу земельних
ресурсів не потрібно, оскільки
громадські пасовища створюю�
ться не за рахунок державних
земель. а за рахунок земель ко�
лективної власності (земель ко�
лишнього колгоспу);

– громадське пасовище (земельна
ділянка) не може передаватися в
оренду або за іншим договором
у користування, оскільки це зе�
мельна ділянка сільськогоспо�
дарського призначення загально�
го користування.

– за земельну ділянку громадсько�
го пасовища, яка знаходиться у
власності територіальної громади
і використовується для загаль�
ного користування, ні земель�
ний податок, ні орендна плата
не сплачуються; 

– місцева рада має право визначи�
ти розмір плати з кожного гро�
мадянина, який має худобу (за�
лежно від її кількості та виду) і
який буде користуватися цим
громадським пасовищем. Звер�
таємо увагу, що це не плата за
землю. Також може бути обрано
та затверджено місцевою радою
відповідальну особу від власни�
ків худоби з метою впорядкуван�
ня використання громадського
пасовища.

кому районі Денис Назарук. —
Землі під пасовищами, які пе�
ребувають у власності держави,
хочемо передати у комунальну,
щоб ними розпоряджалися те�
риторіальні громади. І ніхто не
мав права її вилучити у них. Для
цього в червні цього року про�
вели спеціальну нараду із зем�
левпорядниками та головами
Вишнівчицької, Пуклякської,
Андріївської, Циківської, Юрко�
вецької та Залучанської сіль�
ських рад, під час якої детально
обговорили методику створення
громадських пасовищ, якою ре�
комендуємо скористатися. У ра�
йоні це буде пілотний проект,
але, гадаю, невдовзі вслід за ци�
ми сільрадами потягнуться інші. 

Ми поцікавилися в окремих
очільників місцевих громад�учас�
ників проекту, наскільки акту�
альною є проблема випасів ху�
доби для мешканців їхніх сіл. 

— Із кожним роком усе менше
корів — на три села вже зостало�
ся менше сотні, — зітхає Пуклян�
ський сільський голова Петро
Ільницький. — Основна причина
— вкрай низькі заготівельні ціни
на молоко. Та й для більших на�
доїв паша має бути багатою, аби
тварини упроголодь не ходили. 
У нас же пасовисько переважно
на схилах, окультурити його важ�
ко. Проте набереться гектарів
двадцять кращої землі, яку під�
сіємо багаторічними травами…
Та спершу виготовимо необхідну
документацію, узаконимо ту зем�
лю за громадою.

А в Цикові пасовище ство�
рюватимуть на місці колишньої
тваринницької ферми. Од неї
все одно жодної користі — жод�
них приміщень не залишилося.
Але є земля, то чому має за�
ростати бур’янами? За словами
голови сільради Тимофія По�
горжельського, в комунальну
власність перейде також при�
родне пасовище, на яке можуть

«мати види» непрохані орен�
дарі. 

— Добре, що допомогти нам
довести справу з пасовищами до
пуття узявся райвідділ Держгео�
кадастру, — задоволений Юрко�
вецький сільський голова Віктор
Савчук. — Після наради у Че�
мерівцях з цього приводу питан�
ня про доцільність створення
громадських пасовищ ми ви�
несли на розгляд сесії сільської
ради. Депутати висловилися за
те, щоб випасами розпоряджа�
лися жителі сіл, а не заїжджі «ін�
вестори». Однак виникла замин�
ка: ходять чутки, нібито після
адміністративно�територіальної
реформи пасовища автоматично
перейдуть у власність місцевих
громад. То, може, варто зачекати
із виготовленням документації
на громадські пасовища, не ви�
трачати грошей? Зокрема, через
брак коштів досі ніяк не спромо�
жемося виготовити проект ново�
го генплану села, що теж дуже
важливо.

Прокоментувати ситуацію ми
попросили згаданого вже нача�
льника відділу Держгеокадастру
в Чемеровецькому районі Дени�
са Назарука. 

— Майбутня автоматична пе�
редача пасовищ у власність міс�
цевих громад — це, можливо,
лише кулуарні розмови, — сум�
нівається у достовірності такої
інформації Денис Іванович. —
Тому відступати від наміченого
не варто. Тим паче, проект для
місцевого бюджету обійдеться
не так уже й дорого — у серед�
ньому 15 тисяч гривень. На при�
кладі згаданих шістьох сільрад
маємо намір відпрацювати ме�
ханізм створення громадських
пасовищ, аби поширити цей до�
свід на весь район. 

Зенон МИХЛИК
Хмельницька область

Під час паювання земель колективної власності було видано
сертифікати на земельні частки (паї) членам КСП «Жоравське». Їх
у нас було 470 осіб. Площа в сертифікаті становила 3,28 га умов�
них гектарів. При розробці Схеми поділу земель було вирішено та
виділено площу земельних ділянок, що не підлягають поділу і по�
винні використовуватися сумісно загальною площею 225,1 га
(сіножаті). Це було рішення загальних зборів та підтверджено на
сесії сільської ради. На решту землі, на ріллю власникам земель�
них часток (паїв) було видано державні акти на право приватної
власності на землю. Вже давно громада вирішила допаювати ре�
шту землі (сумісне використання) та отримати відповідні доку�
менти на них. На сьогодні на частині земель сумісного викорис�
тання випасається громадська худоба власників земельних паїв, а
частину земель у 2013 році Головне Управління Держземагентства
у Київській області передало в оренду фермерське господарство. 

Навесні цього року в нас виникла проблема — землі сумісного
використання, де випасається громадська худоба, було передано
в оренду Головним Управлінням Держземагентства у Київській
області без погоджень сільської ради. Люди були вимушені звер�
нутися до суду, де було задоволено їхній позов — клопотання що�
до передачі в оренду землі було скасовано.

Власники земельних часток вирішили розпаювати ці сіножаті.
Планується провести загальні збори власників земельних часток,
але виникає проблема після прийняття рішення загальних зборів
щодо розпаювання цієї землі, замовлення робіт щодо розробки
схеми поділу, розроблення проекту землеустрою: чи можливо бу�
де передати у власність людям ці земельні ділянки та чи існує ор�
ган, який приймає такі рішення.

За відсутності механізму автоматичної трансформації права ко�
лективної власності на земельні ділянки в право власності, чи
можливо за рішенням загальних зборів передати землі сумісного
використання у комунальну власність?

Наталія СИДОРЕНКО,
спеціаліст�землевпорядник
Жоравської сільської ради 

Яготинський район 
Київської області 
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